
 بم؛ بیماری که نشست
 و هیچ گاه برنخاست

خبرنگاری بودم در بم برای پیشرفت شهرش، مطرح 
شدن بم. اما در ۵ دی ۱۳۸۲ اژدهای خون آشام بم بعد 
از خوابی ۲ هزارساله بیدار شد و شهرم و مردمش را به 
خاک و خون کشید. بم تلی از خاک شد و هزاران هزار 
نفر از مردم شهرم مظلومانه به دیار باقی رفتند. سخت 
بود روزهای پس از حادثه. هنوز از یاد من و مردم شهرم 
نرفته آن تصاوی��ر دلخراش. جنازه ب��ه دوش رفتن تا 
قبرستان ش��هر و عزیزی را به گورهای دسته جمعی 
س��پردن. هیچ بیلی قبری نمی کند و تنها لودر ها در 
قبرستان ش��هر فعال بودند. خدا صبر دهد به مادر ها 
و پدرهایی که با بچه هایش��ان زیر آوار گرفتار ش��دند 
و زی��ر آوار از هم خداحافظ��ی کردن��د. آن خاطرات 
۱۱ سال است که کابوس مردم این شهر است. خیلی ها 
می گویند ۱۱ سال گذشت اما برای ما مردم بم و برای 
من ۵ دی، امروز است، دیروز اس��ت، هرروز با ما تکرار 
می ش��ود. خاطرات آن روز و بی مهری های پس از آن 

هرگز از یاد ما نرفت. 
ب��م پ��س از بازس��ازی نصف��ه و نیم��ه اش در پی 
بودجه های کلانی که به نام بم بود و هرگز به بم نرسید 
اگرچه همچون بیماری در بستر نشست و جان گرفت 
اما هرگز برنخاست؛ چراکه جش��ن پایان بازسازی بم، 
بم را با درد هایش   رها کرد. دلم می س��وزد برای مردم 
شهرم، مردمی که در گذر از یک حادثه تلخ با اندوهی 
که اش��ک دنیا را درآورد در بازس��ازی خانه هایش��ان 
مشارکت کردند و اکنون حداقل نیازهای شهری شان 
بی پاسخ مانده. دلم می س��وزد برای مادری که بار ها به 
سازمان های متولی مراجعه کرده که آوارهای کوچه، 
نمک بر زخم من است و هیچ پاسخی نگرفت. زخمی 
که بعد از آن، س��الک هم به آن اضافه شد و بر چهره و 
دست های خیلی از کودکان بم زخم های دردناک را به 
یادگار گذاشت. دلم می سوزد برای جوانانی که ۱۱ سال 
در انتظار ساخته شدن باغ هنر، سینما، پارک ها بودند 
اما پاسخی نشنیدند. سرطان دردهای روحی مردم و 
افسردگی هم در این ش��هر درمان نشد. دیگر نخل ها 
سمبل اس��تواری و مقاومت بم نیستند چراکه زنجره 
خرما آفتی که باعث تراوش شیره خرما می شود رنگ 
نخل ها را سفید و رو به خشکی برده. شاید هم نخل ها 
اشک می ریزند در حس��رت درمانی از س��وی وزارت 
جهاد کش��اورزی. بگذار بگویم شبیه گریستن، شبیه 
فریاد، شبیه یک اندوه کهنه ۱۱ساله؛ مردم بم ۱۱ سال 
است که درد می کشند. شبیه درد ۱۱ساله معلولان و 
ضایعه نخاعی های بم که کسی سراغی از آنها نگرفت و 
اکنون روزگار خوبی ندارند. آنان که خون بهای زلزله بم 
را دادند و نوزادان و کودکانی که اکنون ۱۱ساله اند و به 
دنبال پدر ها و مادر ها تنها یک پاسخ شنیده اند: زلزله 
آنها را برده. سهم ما که ماندیم تا بم را بسازیم این نبود. 
سوالی که ۱۱ س��ال دغدغه من شده این است که چرا 
مسئولان اجرایی کشور، بم را   رها کردند؛ مگر نه این که 
برنامه های اجتماعی و فرهنگی کوتاه مدت ۱۱س��اله 

می توانست بم را سامان دهد و برنامه بلندمدت بماند. 
بم که اس��یر تنگ نظری های مدیران کل اس��تان 
کرمان شد که چقدر بم؟ چرا این همه برای بم؟ و گواه 
این مطلب همه آسانسورهایی است که برای معلولان 
بم ساخته شد اما گفته ش��د در اعتبارات شهرستانی 

آسانسور تعریفی ندارد؛ خاموش کنید و دکور باشد. 
بم که قرار ب��ود فرمانداری اش ویژه باش��د تا اعتبار 
مس��تقیم از ته��ران بیای��د در طمع اس��تان کرمان 
برای س��هم مردم بم بی نتیجه ماند. بمی که قرار بود 
بیمارستان هایش مرمت شود و زایشگاه مهدیه بم در 
جای قبل ایجاد ش��ود تا کودکان نسل فردا همچنان 
متولد بم باش��ند، نه بیمارس��تان امامش ساخته شد 
و نه زایش��گاه مهدی��ه اش. تنها یک بیمارس��تان ۹۶ 
تختخوابی ک��ه اکنون با ۲۰۰تخ��ت در بخش دولتی 
خدمات می دهد و بحران درمانی که شهر را فراگرفته 
است.کلینیک  درمانی هلال احمر با صرف هزینه های 
میلیاردی بلااستفاده ماند و خدماتی به مردم بم نداد. 
سوال این جاست: چرا به بم واقعیت را نگفتید که امروز 
مردم بم تاوانش را بپردازند. مس��ئولان در یک لحظه 
احساسی اعلام کردند: تمام بدهی قبل از زلزله مردم 
به بانک ها بخشیده می شود و مردم بم با خیالی آسوده 
از عدم بدهی ش��ان، حالا باید پس از سال ها بدهی را با 
س��ود و جریمه ۱۱س��اله و دیرکرد محاسبه پرداخت 
کنند. یک زن بی سرپرست که در این ۱۱ سال دغدغه 
س��یرکردن افراد تحت تکفلش را داشته از کجا بیاورد 
4 برابر بدهی همس��ر مرحومش را بدهد. معلولان بم، 
زنان ب��م، کودکان ب��م روزگار خوش��ی ندارند اگرچه 
شاید در شهر های دیگر هم ش��بیه این وضع باشد اما 
بم اندوهی مضاعف دارد، در ش��هری ک��ه هنوز تا آباد 
شدنش راهی طولانی مانده است و در یک مقطع زمانی   
رها شده است. دلم می سوزد برای مردمی که آرزوهای 
بزرگشان آس��فالت کوچه هایشان اس��ت و گم شدن 
رد آوار ها. آنه��ا کمی زیبایی می خواهند که ش��هر را 
از یکنواختی در بیاورد، آب��ادی پارک ها و پیاده روهای 
شهرشان را می خواهند. تکمیل نجات بخشی ارگشان، 
اتمام پروژه گازرس��انی بم، تکمیل اتوبان بم - کرمان 
که دیگر در ای��ن جاده قربانی ندهن��د. مگر بم چقدر 
وس��عت دارد در لابه لای بودجه های کش��ور و وقتی 
می بینم که مردم شهرم بم آرزو هایشان کوچک است 
و توانی برای پاس��خ دادن به این آرزوهای کوچک هم 
در شهر نیست دلم می س��وزد. این مردم صبور، مومن 
و دلسوخته در انتظارند که شاید ستاد راهبردی شرق 
استان کرمان برای ساماندهی بم یکی از دغدغه های 
دولت ش��ود. یادم می آید اش��تیاق مردم بم را در روز 
انتخابات؛ انش��اءالله دولت تدبیر و امید مردم شهرم را 
نا امید نکند. اگر چه برای ش��ما ۱۱ سال گذشت اما ۵ 
دی، دیروز مردم بم اس��ت تا زمانی که این وضع شهر 
است و در گفتمان مردم مبدا تاریخی زمان زلزله است 
که در بیان هر رخدادی می پرسند قبل از لزله یا بعد از 
زلزله. کاش دیگر زلزله هیچ کجا با این خسارت ها نیاید. 
آقای رئیس جمهوری کمی امید می خواهم برای مردم 

شهرم. یاری مان کنید. 

11 سال از زلزله بم گذشت

بم و  هزار کوچه خاکی 
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ش�هروند| آن روز بم که نه، ای��ران لرزید. صبح روز 
۵دی ماه،  س��ال ۸۲. چند ساعت هم طول نکشید که 
خبرش به همه جا رسید؛ بم ویران شد. آن روز را همه 
یادشان است. اگر کسی نام بم را تا آن روز نشنیده بود، 
۵دی ۸۲، بم را در ذهنش جاودانه کرد. حالا ۱۱ سال از 

آن روز گذشته و بم، هنوز بم نشده.
 بم؛ آن شهر پر از نخلستان های معروف و خرماهای 
صادراتی و مردم شاد، بعد آن روز، دیگر مانند قبلش نشد. 
زلزله ۶.۳ ریشتری، صبح آن روز 44 هزار نفر را با خودش 
برد و حدود 4 ه��زار نفر را معلول کرد. آوار ش��دن ارگ 
تاریخی بم را هم که همه یادشان است؛ ارگی که هنوز 
بعد از گذشت ۱۱ سال و اجرا کردن چند طرح بازسازی، 
آنی نشده که بود. بعد از پالایش های اولیه جمعیتی که 
در سال های بعد از زلزله در بم انجام شد، حالا جمعیت 
این شهر به حدود ۱۰7 هزار نفر رسیده. ۱۰7 هزارنفری 
که حالا ش��ب و روزش��ان را در هویت جدید این شهر 
می گذرانند. از آن روز به بعد، هر  سال ۵دی که می آید، 
مردم یا همان بازمانده های زلزله بی آن که حرفی بزنند 
راه بهش��ت زهرا را می گیرند و می روند بالای سر پدر و 
مادر، خواهر و برادر، پسر و دختر، عمه و خاله و ... ای را که 
زلزله ۶ ریشتری بم، ۱۱ سال پیش آنها را با خودش برد. 
دیروز هم یازدهمین باری بود که بمی ها مثل هرس��ال 
به بهشت زهرا رفتند و سعی کردند غم این سال ها را با 
اشک هایشان از دلش��ان بیرون بریزند. بعد از آن و مثل 
هر سال، مراسم یازدهمین سالگرد زلزله بم در بهشت 
زهرا و با حضور تعدادی از مسئولان مانند وزیر اطلاعات، 
مهدی چمران، رئیس ش��ورای شهر تهران و مسئولان 

شهر بم برگزار شد.
مردم و مسئولان بم اما هنوز گلایه هایشان بجاست؛ 
آنها می گویند بم بعد از گذشت ۱۱ سال از زلزله، هنوز 
برای آنها بم نش��ده؛ آنها از بی هویتی شهر می نالند، از 
مردم غریبه ای که از ش��هرهای اطراف ب��ه بم آمدند و 
شکل شهر را عوض کردند، از حاشیه نشینی، مناسب 
نبودن امکانات شهری، کم بودن حمایت های روانی و 
اجتماعی و ....  یدالله دانشیار، رئیس اداره بهزیستی بم 
یکی از آنهاست. او در گفت وگو با »شهروند« می گوید:  
»موضوع مش��کلات روحی ای که در حال حاضر مردم 
بم درگیر آنند، موضوع بسیار مهمی است. مردم بم بعد 
از ۱۱سال، دچار سردرگمی و گرفتاری روحی اند؛ البته 

مردمی که شب زلزله این جا بودند نه کسانی که بعد از 
زلزله، به هر دلیلی میهمان بم شدند. بم قبل از زلزله یک 
شهر توریستی بود و بعد از زلزله به یک شهر مهاجرپذیر 
تبدیل شد.« او ادامه می دهد: »آسیب های بعد از زلزله 
را می توان با گذشت زمان کمرنگ کرد ولی نمی توان 
کلا از بین برد. یکی از آسیب هایی که مردم بم در حال 
حاضر دارند، تصادفات جاده ای در ج��اده بم - کرمان 
است. من خودم با کسی حرف زدم که در این جاده هر 
روز رانندگی می کند و تمام اعضای خان��واده اش را در 
زلزله از دست داده است. او می گفت که تمام مدتی که 

پشت فرمان می نشیند به یاد بچه هایش است.« 
علی ش��فیعی، فرماندار وقت بم در زم��ان زلزله هم 
درباره مش��کلاتی که مردم بم بعد از گذشت ۱۱ سال 
از زلزله با آنها دست به گریبانند، می گوید: »شاید امروز 
چهره بم دیگر آن جلوه های بد را نداش��ته باشد اما من 
معتقدم که بم تا بازگش��ت روح��ی و اجتماعی مردم 
فاصله زیادی دارد. من همیش��ه گفته ام که باید در بم 
س��ه بحران را در نظر بگیریم. یکی تا چهلم اس��ت که 
گریه و ش��یون و عزاداری دارد. بعد از آن گوشه گیری 
و انزواست و مرحله بعد، پرخاش��گری است. امروز اگر 
من نگاه کنم که همه اعضای خان��واده من رفته و من 

مانده ام و من. شهر، شکل گرفته، زندگی در شهر جاری 
شده ولی من دیگر کس��ی را ندارم، دچار کمبودهای 
عاطفی زیادی خواهم ش��د. این کمبود عاطفه، باعث 
آسیب های اجتماعی فراوانی خواهد شد. وقتی بمی ها 
عزیزانشان را دفن کردند، عاطفه ها هم دفن شد. نبود 
عاطفه، پرخاش��گری می آورد. این عاطفه الان نیست. 
بازمانده ای دیگر وجود ندارد که عاطفه ای باش��د. یک 
خانواده، ۲۰نفر از اعضایش را از دست داده، تنهای تنها 
مانده، قطع��ا و یقینا فقدان عاطفه باعث افس��ردگی و 
پرخاشگری می شود. من یادم است که اوایل زلزله یکی 
از نگرانی های جدی ما بازسازی روح و روان مردم بود، به 
همین دلیل گروه مداخلات روانی را تشکیل دادیم. اما 
هنوز هم نمی توان روح و روان مردم بم را بازسازی کرد 

چون عمق فاجعه خیلی زیاد بود.« 
هزار کوچه و خیابان در بم هنوز آسفالت 

نیستند
علیرضا پش��تیبان، عضو ش��ورای ش��هر بم یکی از 
کسانی است که از کم بودن خدمات شهری در بم گله 
می کن��د. او در گفت وگو با »ش��هروند« می گوید که با 
این که حدود ۳۰ درصد از بازسازی بم مانده ولی هنوز 
مشکلاتی در این شهر وجود دارد:  »مثلا هم مردم و هم 

مسئولان از وضع آسفالت ناراضی اند. واقعیت این است 
که این آس��فالت را نه مردم و نه زلزله خراب نکرده اند 
بلکه آس��فالت کوچه و خیابان ها حین کمک رس��انی 
به مردم خراب شده اس��ت. وقتی خاک را عقب بزنیم، 
معلوم است که این کوچه ها قبل زلزله، آسفالت بودند. 
با اینکه7۰ درصد کار شده ولی برای تکمیل کار، کمک 
جدی دولت را می طلبیم. در حال حاضر  هزار کوچه و 
خیابان هنوز آسفالت نشده و از طرف دیگر پروانه های 
ساختمانی دیگر صادر نمی شود و ساخت وساز جدیدی 
نداریم.« او ادامه می دهد: »مش��کل اصلی بم، وام هایی 
اس��ت که مردم و اصناف گرفته اند و چون متاس��فانه 
س��رمایه ها و زندگی مردم در زلزله نابود شد، این وام ها 
معضلی شدند برای بم؛ با این که دولت های قبل گفتند 
نباید مردم س��ود این وام ها را بپردازند ولی این موضوع 
عملا به بانک ها اعلام نش��د. حالا مردم باید سودهای 

کمرشکن این وام ها را پرداخت کنند.« 
درس هایی که از زلزله بم گرفتیم

هنوز چند  سال از زلزله بم نگذشته بود که مسئولان 
مدیریت بحران کشور از درس هایی گفتند که زلزله بم 
به مسئولان کشور داد. حالا حرف آنها هنوز هم همان 

است؛ درس هایی که از زلزله بم باید گرفت.
مرتضی اکبرپور، معاون آمادگی و مقابله س��ازمان 
مدیریت بحران کش��ور در این باره به ایسنا گفته است: 
»۱۱ س��ال از زلزله بم گذش��ته و من احساس می کنم 
در این مدت و در حوادث بعد از این زمین لرزه هیچ گاه 
نتوانستیم آنطور که باید و شاید از پتانسیل و ظرفیت 
مردمی استفاده کنیم. نقش مردم در حوادث و بلایای 
طبیعی بس��یار مهم اس��ت و باید با ارایه آموزش های 
صحیح از ظرفیت آنان در امدادرسانی و کنترل اوضاع 

مناطق زلزله زده یا بحران زده استفاده کنیم.« 
حسن قدمی، رئیس سابق سازمان مدیریت بحران 
کشور هم با برشمردن بعضی درس هایی که نتوانستیم 
از زمین ل��رزه بم بگیریم، می گوی��د: »بهترین درس از 
زلزله بم همان چیزی بود که حضرت آق��ا درباره لزوم 
تشکیل سازمان مدیریت بحران کش��ور فرمودند، اما 
متاسفانه به نظرم درس خوبی که نگرفتیم هم مربوط 
به همین س��ازمان مدیریت بحران کش��ور است و ما 
نتوانس��تیم توصیه صحیح و معقول ایشان را به خوبی 

اجرایی کنیم.« 

شهروند| حدود دو س��ال پس از اجرای طرح پیاده راه 
آیینی در خیابان ۱7 ش��هریور حالا اعضای شورای شهر 
تهران این پروژه را شکست خورده می خوانند و می گویند 
به زودی این پیاده راه به حالت قبلی خود یعنی به خیابان 
تبدیل می شود اما در این میان خبر از پیشنهاد دیگری هم 
هست، معاون اجتماعی شهرداری تهران پیشنهاد کرده 
همه مغازه داران ۱7 شهریور مغازه هایشان را مانتو فروشی 

کنند و مانتوهای اسلامی بفروشند. 
در سال ۱۳۹۱ ش��هرداری تهران در ادامه ساماندهی 
میدان امام حسین)ع( و ساخت زیرگذر در این محدوده 
تصمی��م گرفت بخش��ی از خیاب��ان ۱7 ش��هریور را به 
پیاده راه تبدیل کند.  هدف از این پیاده راه س��ازی آن هم 
در خیابانی که درواقع بورس نمایشگاه داران ماشین بود 
بعدها به چالشی جدی برای شهرداری تهران تبدیل شد.  
پیشنهاددهندگان این طرح معتقد بودند که می توانند با 
اجرای طرح پیاده راه س��ازی در خیابان ۱7 شهریور آن را 
به مسیری برای برگزاری مراسم مذهبی و ارزشی تهران 
تبدیل کنند.  این پیش��نهاد البته در هم��ان زمان مورد 
انتقاد قرار گرفت و اعضای ش��ورای س��وم شهر تهران با 
آن مخالفت کردن��د.  در نتیجه همی��ن مخالفت ها این 
پروژه ردیف بودجه نگرف��ت اما درنهایت با اصرار معاونت 
اجتماعی شهرداری تهران اجرا شد.  خیابان ۱7شهریور 
را سنگفرش کردند و تردد خودروها در آن ممنوع شد اما 
این تمام ماجرا نبود و ماج��رای خیابان و در واقع پیاده راه 
۱7شهریور پس از اتمام این پروژه آغاز شد.  کسبه و حتی 
س��اکنان این خیابان پس از اتمام این پروژه با مشکلات 
زیادی مواجه ش��دند ک��ه عملا طراح��ان پ��روژه آن را 
پیش بینی نکرده بودند.  اینگونه بود که کسبه خیابان ۱7 
شهریور شروع به اعتراض کردند و این اعتراضات آن قدر 
بالا گرفت که به تحصن آنها مقابل ش��ورای شهر تهران و 

پس از آن به مقابل مجلس شورای اسلامی رسید.  
ساماندهی دو میدان شهدا و امام حسین )ع( و تبدیل 
خیابان ۱7شهریور در حدفاصل این دو میدان به پیاده راه 
هزینه بالایی را هم به دنبال داش��ته اس��ت.  به طوری که 
برآورد هزینه اولیه این پروژه دو میلیارد تومان بوده که به 
گفته رئیس شورای شهر تهران، شهرداری بعدها در متمم 
بودجه هزینه این پ��روژه را ۲۰ میلیارد تومان پیش بینی 
کرده بود و بر این اس��اس ردیفی ب��رای آن در نظر گرفته 
بود.  البته ش��ورا این ردیف را از متمم بودجه حذف کرد و 
مخالفت خود را با صرف هزینه بیش��تر در پروژه ای که از 
ابتدا هم بدون کس��ب مجوز از شورای شهر اجرایی شده 
بود، اعلام کرد. حالا حدود دو س��ال پس از اجرا و افتتاح 
این طرح کس��به خیابان ۱7 شهریور می گویند به دلیل 
پیاده راه ش��دن این خیابان عملا کسب و کارش��ان را از 
دس��ت داده اند و هیچ کس ه��م مغازه آنه��ا را نمی خرد.  
پیش��تر مرتضی حالا اما پس از آخرین اعتراض کسبه و 
ساکنان این خیابان مقابل مجلس شورای اسلامی، به نظر 
می رسد که شهرداری تهران راه دیگری ندارد تا تصمیم 
آخر را برای این پروژه بگیرد.  در این میان حالا ش��ورای 
شهر تهران هم دست به کار شده است.  ابوالفضل قناعتی، 
عضو هیأت رئیسه شورای ش��هر تهران دیروز از تشکیل 

کمیته حل مش��کل پیاده راه ۱7 ش��هریور خبر داد و به 
»مهر« گفت: » نگاه برخی از اعضای ش��ورا، بازگشت این 
پیاده راه به حالت اولیه اس��ت.  این جلسه اولین جلسه را 
تشکیل داده اس��ت. « در این کمیته اعضای کمیسیون 
شهرس��ازی، عمران و فرهنگی حضور دارن��د و به گفته 
قناعتی، توافقات اعضا در اولین جلسه مبنی بر این بوده 
که میدان امام حسین)ع( به همان شکل فعلی باقی بماند، 
اما خیابان ۱7 شهریور به دلیل مشکلاتی که برای اهالی 

به وجود آورده مانند گذشته شود. 
چنانکه قناعت��ی می گوی��د البته برخی مس��ئولان 
شهرداری تهران خواب دیگری هم برای کسبه این منطقه 
دیده اند که معلوم نیست کسبه این خیابان بعد از دو سال 
اعتراض چه واکنشی نسبت به آن نشان دهند.  به گفته 
قناعتی در جلسه کارگروه خیابان ۱7شهریور مطرح شده 
که همه مغازه های خیابان ۱7 ش��هریور را تغییر کاربری 
دهند و به مانتو فروش��ی تبدیل کنن��د و او گفت: » در 
جلسه معاون اجتماعی ش��هردار اعلام کرد، قرار است 
کاربری های مغازه های این خیابان تغییر یافته و به دلیل 
اهمیت عفاف و حجاب در جامعه این خیابان به محلی 
برای فروش مانتوهای ایرانی - اسلامی بدل شود ایشان 
پیش��نهاد کرد این کار را برای کسبه این منطقه انجام 

دهیم و تسریع هم کنیم.«
اگرچ��ه قناعتی، در حرف های��ش تأکید می کند که 
شورا به دنبال پیدا کردن راه حل هایی برای حل وفصل 
سریع تر مش��کل خیابان ۱7شهریور است اما پیشنهاد 
معاونت اجتماعی شهرداری تهران برای تغییر کاربری 
همه مغازه های این خیابان به مانتو فروش��ی و تبدیل 
خیابان ۱7 شهریور به راسته مانتو فروشی نشان می دهد 
که مسئولان شهری هنوز بعد از دو سال اعتراض کسبه 
همچنان ترجیح می دهند از بالا به پایین برای این خیابان 
و اهالی اش تصمیم گیری کنند. »فریبا ذاکر«، کارشناس 
شهری با انتقاد از این روش و این نوع نگاه و برنامه ریزی 
شهری در تهران به »ش��هروند« می گوید: » شهرداری 
تهران یک روز تصمیم گرفت ناگهان بخشی از خیابان ۱7 
شهریور را پیاده راه و سنگفرش کند و نتیجه این شد که 
زندگی صدها خانوار و صدها کسبه و مغازه دار تحت تأثیر 
این بی تدبیری به مخاطره افتاد و نتیجه اجرای پروژه ای 
که همه با اجرای آن مخالف بودند درنهایت به اعتراض 
اجتماعی دامنه دار تبدیل شد که آخرین مورد آن همین 
چند هفته پیش مقابل مجلس بود حالا می گویند قرار 
اس��ت همه مغازه های این محدوده را به مانتو فروشی 
تبدیل کنند، این هم تصمیمی است مثل همان تصمیم. 
چه کسی به شهرداری تهران اجازه داده که برای مردم 
این شهر تصمیم بگیرد که حتی شغلشان را هم عوض 
کند؟ افرادی که چنین پیش��نهاداتی می دهند واقعا به 
پیامدهای اجتماعی حرف هایش��ان آگاه هستند؟«  او 
ادامه می دهد: » در طول تاریخ هیچ��گاه عزاداری ها و 
مراس��م آیینی ایرانیان از زندگی روزمره آنها جدا نبوده 
و در عین ح��ال با آن درتقابل نبوده اس��ت. همین بازار 
تهران که برای مثال در ایام س��وگواری عاشورا و تاسوعا 
مهم ترین کانون عزاداری مردم است در تمام طول سال 

بزرگترین قطب تجاری و اقتصادی کش��ور است و حتی 
در دهه اول محرم به جز ش��ب ها که تکیه های بازار فعال 
هس��تند در طول روز بازار با وجود برقرار بودن مراس��م 
سوگواری کارش را می کند.  این که عده ای آمده اند به بهانه 
راه اندازی مرکزی به نام پیاده راه آیینی زندگی صدها هزار 
نفر را در منطقه ای مختل کرده اند نشان می دهد به رغم 
آنچه ادعا می ش��ود بنیان های برنامه ری��زی اجتماعی و 

فرهنگی در تهران به شدت  ضعیف  است.«
پیگیری های »شهروند« از ش��ورای شهر تهران نشان 
می دهد پیش��نهاد تغییر کاربری مغازه های خیابان ۱7 
شهریور در اولین جلس��ه کارگروه این خیابان در شورا از 
سوی امرودی، معاون اجتماعی شهرداری تهران مطرح 
شده است. پیشنهادی که به احتمال زیاد بار دیگر اعتراض 
کس��به این منطقه را برمی انگیزد.  در محدوده مورد نظر 
اجرای طرح پیاده راه س��ازی خیابان ۱7 ش��هریور 4۵۰ 

مغازه وجود دارد. او در پاس��خ به این پرسش »شهروند« 
که آیا شورا از کسبه نظرخواهی کرده که آنها مایل هستند 
که مغازه هایشان را به مانتوفروشی تبدیل کنند، می گوید: 
»این پیش��نهادی اس��ت که از س��وی معاون اجتماعی 
شهردار مطرح شده اس��ت.  هنوز تأیید نشده و   شورا این 
موضوع را رسما اعلام نکرده اس��ت.  باید این پیشنهاد را 
بررسی کنیم و تبدیل این منطقه به راسته مانتو فروشی 
هنوز تأیید شده نیست.«  به گفته قناعتی، جلسات کمیته 
رسیدگی به مشکلات خیابان ۱7ش��هریور ادامه دارد. او 
زمان قطعی اصلاح طرح پی��اده راه این خیابان را تا پایان 
امسال اعلام کرد و می افزاید: » تعداد زیادی از شهروندان 
تحت تأثیر اجرای این طرح به سختی افتاده اند، نمی توانند 
ماشین هایشان را از پارکینگ بیرون بیاورند سعی ما این 
است که تا پایان  س��ال این موضوع را به نتیجه برسانیم و 

خیابان ۱7 شهریور به حالت اول بازگردد.«

روي خط خبریادداشت

در 21ماه گذشته اتفاق افتاد: 

 بخشش ۶۸1 محکوم به قصاص
 از سوی اولیای دم

ش�هروند| از ابت��دای  س��ال ۹۲ تاکن��ون که 
۲۱ماه می ش��ود، ۶۸۱نفری که به اعدام محکوم 
شده بودند، از س��وی اولیای دم بخشیده شدند. 
اینها کسانی بودند که در پرونده های جداگانه ای 
مرتکب قتل ش��ده بودند و در نهای��ت با رضایت 
خان��واده مقت��ول، از م��رگ نجات پی��دا کردند. 
این خبر را رئیس س��ازمان زندان های کش��ور به 
فارس می دهد. اصغر جهانگیر که مش��اور رئیس 
قوه قضائیه هم است، می گوید: »آموزه های دینی 
ما ب��ه ترویج فرهنگ عفو، گذش��ت و ایثار تأکید 
ف��راوان کرده، بر این اس��اس در داخ��ل زندان ها 
کمیته ای را تشکیل داده ایم که پرونده های قصاص 
را مورد مطالعه ق��رار داده و در جهت اخذ رضایت 
اولیای دم اقدام می کند.« به گفته اصغر جهانگیر، 
قصاص، حق الناس است و خانواده های اولیای دم 
این حق را دارند ک��ه مطالبه قصاص کنند، با این 
همه مسئولان و کارشناسان سازمان زندان ها در 
یک کمیته ویژه ای پیگیر این پرونده ها هستند تا 
بتوانند بخشش را جایگزین قصاص کنند. رئیس 
س��ازمان زندان ه��ا و اقدامات تامین��ی و تربیتی 
کشور ادامه می دهد: »در ۲۱ماه گذشته با کمک 
مراجع قضایی، مددکاران زندان ها، شوراهای حل 
اختلاف و همچنین حسن نیت و از خودگذشتگی 
خانواده های اولیای دم موفق به اخذ رضایت برای 

۶۸۱ محکوک به قصاص شده ایم.«

نزاع خونین در جزیره آشوراده
شهروند| جزیره آش��وراده که این روزها در صدر 
اخبار محیط زیس��تی کش��ور قرار گرفته،  بار دیگر 
خبرس��از ش��د. علیرضا یخکش��ی، رئیس پناهگاه 
حیات وح��ش میانکاله صبح جمع��ه ۵دی هنگام 
ماموریت به قصد دستگیری شکارچیان غیرمجاز در 
محل جزیره آشوراده هدف شلیک شکارچیان قرار 
گرفت و از ناحیه پا مجروح و به بیمارس��تان انتقال 
یافت. در این درگیری خونین،  شکارچی متخلف نیز 
توسط محیط بانان زخمی و نهایتا دستگیر شد. دکتر 
مهردادی،  مدیرکل محیط زیست استان مازندران با 
تأیید این خبر و این که حال مجروحان حادثه خوب 
اس��ت از ذکر جزییات بیش��تر در م��ورد این حادثه 

خودداری کرد.

شریعتی جانشین میلی منفرد در 
وزارت علوم شد 

تسنیم| مجتبی شریعتی نیاسر با حکم وزیر علوم، 
معاون آموزشی وزارت علوم شد. 

محمد فرهادی وزیر علوم، تحقیق��ات و فناوری 
در حکمی مجتبی شریعتی نیاسر را به عنوان معاون 
آموزش��ی خود منصوب کرد. جعفر میلی منفرد که 
پیش از این به عنوان معاون آموزشی وزیر علوم وقت 
در زمان وزارت رضا فرجی دانا منصوب ش��ده بود از 
این معاونت رفت. میلی منفرد اولین وزیر پیشنهادی 
رئیس جمه��وری به مجلس بود ک��ه نمایندگان به 
وی رأی اعتماد ندادند. در سوابق مجتبی شریعتی، 
عضویت در هیأت علمی دانشگاه تهران و دانشیاری 
دانش��کده مهندس��ی ش��یمی دانش��گاه تهران به 
چش��م می خورد.  وی مدرک کارشناس��ی خود را 
از دانشگاه کاردیف، کارشناسی ارش��د و دکترا را از 
دانشگاه منچستر انگلستان دریافت کرده است.  قرار 
است مراس��م معارفه شریعتی نیاسر و تودیع جعفر 

میلی منفرد امروز، ۶ دی در وزارت علوم برگزار شود.

|   اعظم جوشایی  |   خبرنگار   |
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